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Delegáció.
A ten gerészeti a lb izottság ü lése .

Bécs. december 2.
A magyar delegáció tengerészeti albi

zottsága ma délelőtt tartotta első ülését bá
ró D á n i e l  Ernő elnöklete alatt. A szoká
sos formaságok elintézése után felállott báró 
H a u s  Antal tengerészeti parancsnok és 
hosszú beszédben ismertette a haditengeré
szet uj követeléseit. Ellenzéki delegátus nem 
voi jelen az ülésen.

Báró H a u s  először az 1924. júliusáig 
szóló féléves költségvetésről szól, mely — 
úgymond — teljesen megmarad a Schö- 
naich-féle Programm keretében. Sokkal töb
bet kell azonban mondania arról, ami nincs 
benne a költségvetésben. Érti ezalatt első
sorban az elavult Monarch-hajóosztály kise
lejtezését. Legfőbb szükség van már arra, 
hogy ezt a törpe hajóosztályt, mely nem il
lik modern csatahajóink közé, ujjal cserél
jük fel. Ezenfelül más sürgős szükség is mu
tatkozik haditengerészetünknél, melynek 
vezetősége iparkodott minden tételt megszo
rítani, de a szükségletek már halaszthatat- 
lar.okká váltak. A flotta fejlesztését, külö
nösen a flotta segédhajóinál, a szénhajóknál 
és aknahajóknál és a torpedóhajóknál felme
rült .szükségletek teljesítését tovább halogat
ni nem lehet.

Ebben az évben már nem lehetett gon
doskodni ezekről a szükségletekről, mert a 
költségvetés nem nyújtott fedezetet. De a 
megtakarítás és a kisegítő eszközökkel való 
gazdálkodás csak egy ideig tarthat. Hosszú 
ideig nem lehet igy gazdálkodni, mert a flotta 
jókarbantartása és harcképessége ép úgy 
szenved, mint a tisztek s a legénység kikép
zése. Hogy félre ne értsék, szükségesnek 
tartja, hogy néhány szót mondjon általában 
programmjáról, miután úgyis első alkalom
mal beszél a delegációk előtt. Ez a Prog
ramm nem megy túl azon, melyet elődje, 
Montecuccoli felállított és a mely annak ide
jén a delegáció tetszésével találkozott.

Ez a Programm abban áll, hogy a flot
tát számra nézve fokozatosan körülbelül je
lenlegi nívóján tartsuk olyan pótépitkezé- 
sekkel, melyekkel az elavult és többé nem 
harcképes hajókat pótoljuk. Még pedig 
szükség van tizenhat csatahajóra, tizenkét 
cirkálóra, huszonnégy nagyobb torpedó jár
műre. hetvenkét torpedónaszádra, tizenkét 
tengeralatti naszádra, nyolc montőrre és né
hány szállitóhajóra. Becsületes és elhatáro
zott szándékom, hogy a legnagyobb tekin
tettel legyek mindkét állam pénzügyi hely
zetére és csak a feltétlenül és sürgősen szük
ségeset kérjem, és hogy a megajánlott esz
közökkel a legnagyobb takarékossággal 
gazdálkodjam. Ezenfelül ígérem, hogy min
dig a legteljesebb nyíltsággal fogok eljárni a 
delegációval szemben. Kérem, higyjék ezt 
nekem addig is, amig ezt be tudom bizonyí
tani.

A tengerészeti parancsnok ezután a 
félévi költségvetést ismertette. Ebben a költ
ségvetésben van a régebben megszavazott 
312 milliós póthitel utolsó részlete, 47.5 mil
lió összeggel. Ebből a póthitelből elkészült 
három csatahajó, melyek közül a Szent Ist
ván a jövő hónap közepén fog vizrebocsát- 
tatni. Örömmel konstatálja, hogy a hajók ki

tünően sikerült konstrukciók, melyek igen 
jelentékenyen fogják flottánkat megerősíteni.

A Danubius műveknél készült Tátra, 
Balaton és Csepel nevű torpedók szintén si
került alkotások. A próbajáratoknál 33 mért
föld maximális sebességet értek el, ami eddig 
járműveinknél példátlan. Ezek a járművek, a 
melyeket más hasonló kitünőségü művek 
fognak követni, a magyar ipar jelentőségéről 
tesznek tanúságot.

A költségvetés legközelebbi nagyobb 
tétele az a 40 m i l l i ó  k o r o n a ,  amelyet a 
legutóbbi balkáni krizis okozott. Amilyen saj
nálatos egy ilyen nagy kiadás és a tízezer 
tengerészeti tartalékos behívása és a hóna
pokon át való visszatartás által okozott 
gazdasági és személyes kár, másfelől nagy 

! örömmel kell tudomást vennünk azokról az 
örvendetes tapasztalatokról, melyeket ez al
kalommal szereztünk. 47 év óta először volt 
az egész operativ flotta szolgálatban nagy 

' tartalékos legénységgel.
Nem volt meg a kellő tapasztalat a 

mozgósítási eljárásnál, kezdve a tartaléko
sok bevonulásától egész addig a percig, ami
kor valamennyi hajó és torpedó tizenkét kü
lönböző technikai szakmához tartozó legény
séggel és felszereléssel harcra készen a flot
tához csatlakozik. Hiányzott a tapasztalat, 
hogy a tartalékosok, akik tüzérségi, torpedó, 
tengerészeti aknáknál és a, villamossági szol
gálatnál vannak alkalmazva, milyen mérték
ben válnak be, hiszen szakismereteiket évek
kel azelőtt szerezték és közben uj technikai 
berendezések léptek alkalmazásba.

Az eredmény messze meghaladta a vá
rakozást, a hajók szolgálatba állítása ponto
san történt és a tartalékosok oly hamar be
letalálták magukat régi szolgálatukba, hogy 
a hajók harcképességének elérése nem ke
rült lényegesen több időbe, mintha tisztán 
aktiv legénységet állítottunk volna szolgá
latba. A tartalékosok használhatósága nagy
szerű volt, szolgálatkészek, ügyesek voltak, 
kitűnő szellem uralkodott közöttük és mond
hatom, sok tekintetben még jobban voltak, 
mint a fiatal aktiv legénység. A torpedóha
jóknál, ahol a legnagyobb a fáradság, ahol 
minden embernek fizikailag és szellemileg 
állandóan talpon kell lennie, ahol legjobban 
aggódtunk, ép itt voltunk velük a legjobban 
megelégedve.

Természetes tehát, hogy mindent meg
tettünk, hogy nehéz sorsukat, ami annyi tar
talékost és családapát érzékenyen sújtott, 
lehetőleg enyhítsük. A tartalékosok s család
jaik állami segítséget kaptak, a tengerészeti 
alapból pedig külön nagyobb összeget bo
csátottunk rendelkezésükre. A tisztikar 
szelleme is kitűnő volt, úgy, hogy minden es
hetőség elé a legnagyobb nyugalommal néz
het flottánk. Hogy azonban a jövő nagy fel
adatainak is megfelelhessünk, újabb építmé
nyeket kell elhatároznunk, mert a legkivá
lóbb erkölcsi kvalitások sem kezeskedhetnek 
a sikerért, ha magának a flottának anyaga és 
segédeszközei nincsenek a helyzet magasla
tán. Kéri a költségvetés elfogadását.

D a r  v a y  Fülöp előadó beszéde után 
C h o r i n Ferenc főrendiházi tag szólalt fel. 
Úgy veszi észre a költségvetésből, hogy a 
tengerészeti vezetőségnek az a szándéka, 
hogy az 1916. évi előirányzott költségeket 
már 1914-ben felhasználja. A flotta költségei 
az utolsó öt esztendő alatt megháromszoro

zódtak. Ez visszás azért, mert a monarchiá
nak nincsenek gyarmatai. Mindenütt máshol 
a flotta fejlesztése az illető ország világke
reskedelmének fejlesztését vonja maga után, 
ez azonban nálunk nem következett be és 
aligha is fog bekövetkezni.

Gróf T i s z a  István szólalt föl ezután 
és igyekezett Chorin érveit megdönteni.

A magyar delegáció hadügyi albizott
sága ma délután tartott ülést és szükség ese
tén holnap délelőtt is. Szerdán délután a 
pénzügyi albizottság ülésezik. Csütörtökön 
délelőtt Bosznia-Hercegovina költségvetését 
tárgyalják, csütörtökön délután pedig a zár- 
számadási albizottságnak lesz ülése.

A hadügyi albizottság ülésén egy ellen
zéki felszólalás mégis elhangzott, amennyi
ben L o v á s z y Márton kifogásolta a horri
bilis költségemelést. Hangsúlyozta, hogy a 
költségeket Ausztria területén költik el. Ez 
irányban kérdéssel fordul a hadügyminisz
terhez.

Majd I s s e k u t z Győző és C h o ri n 
Ferenc szólaltak fel.

A legközelebbi plenáris ülést december 
9-ikére hívják össze, amelyen ismételten 
résztvesznék az ellenzéki delegátusok is.

A pécsi egyházmegye 
saltóvasárnepia. 

14.428 korona a kath. sajtóra.
P é c s ,  december 2.

Magyarok Nagyasszonyának ünnepén, 
október 12-én volt a pécsi egyházmegye ez- 
idei sajtóvasárnapja.

Z i c h y  Gyula gróf megyéspüspök 
most kiadott jelentésében számol be arról a 
fényes eredményről, mely a pécsi egyház
megye sajtóvasárnapjait évek óta jellemzi. 
Igaz, hogy maga az áldozatos lelkű föpásztor 
jár elül jó példájával és igy nem csoda, hogy 
a papok és hívek egyaránt lelkesedéssel ka
rolják föl a sajtóvasárnap és vele a kath. saj
tópártolás eszméjét.

Ahhoz a 14.428 koronához, mely a pé
csi egyházmegyében ebben az évben a kath. 
sajtó céljaira összegyűlt, Zichy Gyula gróf 
megyéspüspök úgy mint évek óta mindig, 
egymaga tízezer koronát juttatott.

A katholikus sajtó munkásai, akik leg
jobban érzik a kath. sajtó szegénységét, há
lával eltelten tekintenek a pécsi egyházme
gye főpásztora felé, aki Magyarország fő
papságának és főurainak példaadásával mu
tatja meg, mily uton-módon lehet a keresz
tény Magyarországot fenyegető destruktiv, 
áramlatoknak útját vágni.

A pécsi egyházmegye sajtóvasárnapi 
gyűjtéséről itt következő részletes kimutatá
sunk számol be:

Abaliget 6.—, Alsómocsolád 4.—. Apar 
3.—, Babarcz 13.36, Bakonya 5.—, Bár 7.18, 
Baranyabán 74.—, Baranyakisfalud 8.40, 
Baranyaszentistván 28.—, Baranyaszent- 
györgy 25.—, Baranyavár 10.—, Báta 14.79, 
Bátaszék 28.—, Bedeg 20.—, Bellye 20.—, 
Beremend 30.50, Berkesd 27.—, Bikái 7.—, 
Bogdása 41.—, Bonyhád 32.—, Bonyhádva- 
rasd 50.92, Bölcske 14.—, Bükkösd 5.—, 
Czikó 28.08, Darázs 6.—, Dályok 13.—, Dár
da 27.—, Diósberény 14.21, Dombóvár 46.62, 
Döbrököz 19.—, Dunaföldvár 80.—, Duna-


